

检索...

检索

高级检索 (http://www.nggs.ac.cn/CN/1672-1926/home.shtml)

作者投稿

专家审稿

编辑办公

天然气地球科学 (http://www.nggs.ac.cn)

· 非常规天然气 ·

◀ 上一篇 (http://www.nggs.ac.cn/CN/abstract/abstract3815.shtml)

下一篇 ▶ (http://www.nggs.ac.cn/CN/abstract/abstract3817.shtml)

煤储层不同尺寸孔中H₂O对CH₄解吸扩散的分子模拟研究

杨兆中, 韩金轩, 付蕾, 李小刚, 张健

The Molecular Simulation of the Influence of H₂O on CH₄ Desorption and Diffusion in Pores with Different Size of Coal Reservoirs

YANG Zhao-zhong, HAN Jin-xuan, FU Qiang, LI Xiao-gang, ZHANG Jian



PDF (PC)

151

摘要/Abstract

摘要 :

模拟煤储层中甲烷(CH₄)在不同孔径中不同水分下的解吸和扩散过程, 讨论孔径、含水率、温度和压力与CH₄解吸扩散的关系。结果表明, 狭缝的壁面叠加效应会显著影响H₂O分子的吸附/解吸, 使H₂O分子集中分布在狭缝孔的中间位置。当孔间距逐渐增大时, 双侧壁面叠加效应逐渐转化为单侧壁面的表面效应对H₂O分子的吸附, 使H₂O分子的分布由中间转为两边。含水率的增加对CH₄解吸的影响程度增加, CH₄的解吸量呈减小趋势, 但受温度影响规律不明显。在1nm狭缝孔中, 低压时的水分对CH₄解吸的影响程度大于高压下的情况。在2nm狭缝孔中, 当含水率由2.35%增加至5%时, 低压时的水分对CH₄解吸的影响程度则开始小于高压下的情况。在5nm狭缝孔中, 随着压力的降低, 含水率对CH₄解吸量的影响变得不明显, 说明在解吸过程中, 压力降到某一值后, 改变含水率并不会促进CH₄的解吸; 当含水率超过2.35%时, 含水率的增加仍然对CH₄的解吸产生影响, 说明2.35%并不是石墨狭缝孔的水分临界值, 但由于随着含水率的增加, CH₄所受的影响程度逐渐变小, 因此临界值可能存在。微孔中水的吸附热和微孔对吸附质分子的强吸附势使孔径和含水率显著影响CH₄的扩散系数, 而温度和压力对CH₄的扩散系数则影响较小。

关键词: 煤层气, 含水率, 孔径, 解吸, 扩散, 分子模拟

Abstract:

Desorption and diffusion of methane (CH₄) under different moistures in different size pores of coal reservoirs were simulated. The relationships between pore size, moisture, temperature, pressure and desorption/diffusion of CH₄ were discussed. The results show that (1) the wall superimposed effect of the pore can significantly affect the adsorption/desorption of H₂O molecules, so H₂O molecules concentrate distribution in the middle of the pore. With increase of pore size, the wall superimposed effect of the pore gradually transforms into surface effect of two sides of the wall so that H₂O molecules concentrate distribution on both sides (2) With the increase of the moisture content, the influence of the moisture on CH₄ desorption capacity increases, and CH₄ desorption capacity shows a trend of decrease, but the temperature effect is not obvious (3) In the 1 nm slit pore, the influence of the moisture on CH₄ desorption under low pressure is greater than that under high pressure (4) In the 2 nm slit pore, when the moisture content increases from 2.35% to 5%, the moisture impact on CH₄ desorption under low pressure is less than that of high pressure (5) In the 5 nm slit pore, with the decrease of pressure, the influence of the moisture content on CH₄ desorption capacity becomes not obvious, which explains that when the pressure drops to a certain value, changes of the moisture content will not promote CH₄ desorption. When the moisture content is more than 2.35%, the increase of the moisture content still affect CH₄ desorption, which explains that 2.35% is not the moisture critical value of the graphite slit pore. However, with the increase of the moisture content, CH₄ desorption is less affected gradually, so the critical value may exist (6) Adsorption heat of water in micropores and adsorption potential from micropores to adsorbates will significantly affect the diffusion coefficient of CH₄, while temperature and pressure less affect it.

Key words: Coalbed methane, Moisture content, Pore size, Desorption, Diffusion, Molecular simulation

中图分类号:

TE122.2

参考文献

相关文章 15

Metrics

本文评价

推荐阅读 0

✉ Email Alert ([../alert/showAlertInfo.do](http://alert/showAlertInfo.do)) 📡 RSS ([../rss/showRssInfo.do](http://rss/showRssInfo.do))

地址：甘肃省兰州市天水中路8号 (730000)

电话：(0931)8277790 Email: geogas@lzb.ac.cn

版权所有 © 2018 天然气地球科学 编辑部



(<http://www.miitbeian.gov.cn>)

陇ICP备05000311号-2